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Algemene beschouwingen bij Perspectiefnota c.a. 

Een paar jaar geleden hadden we een zomer met één regenbui. Het hield maar niet op. Op 
een dag verschenen er twee jongens op de trappen van de Ridderzaal met een spandoek 
waar op stond: “Wij zijn de regen zat. Regering, doe er wat aan!” Het tafereel was goed voor 
een foto op de voorpagina van menig dagblad.  

Op 11 juni jl. stond er op de voorpagina van de Telegraaf. “Stop de crisis!” De krant heeft 
samen met ondernemer Keilman en oud PvdA-minister Vermeend een website geopend met 
de naam: www.stopdecrisis.nl. De site werd gelanceerd door…Wouter Bos, minister van 
Financiën. Op de site kom je teksten tegen als “prominenten willen af van pessimisme”, 
“Geef uit dat geld!”, “De crisis, dat zijn wij zelf!” en “Crisis, hoezo crisis?”. 

Op de site gaat ook Emile Ratelband de strijd aan met de crisis. Volgens de site heeft 
Ratelband eerder al ‘een einde gemaakt aan passieloosheid en slappe ruggengraten.’ Maar 
nu ook aan de kredietcrisis? Ratelband heeft zich erin verdiept en heeft het antwoord. 
“Economie is psychologie. Wees geen slachtoffer.” 

In de Telegraaf laat Herman Heinsbroek vanaf een kunstbeurs in Basel weten: ‘Ik ga niet 
minder uitgeven, geld moet rollen. Mensen: blíjf uitgeven!’. Volgens de krant blijft ook Henk-
Jan Smits (Idols) positief denken en geeft het geld net zo makkelijk uit als hiervoor. ‘Zo heb 
ik net een nieuw huis gekocht en laat het nu verbouwen.’ 

Maar nu het echte nieuws van deze maand: 

�  De Nederlandsche Bank verwacht dat de Nederlandse economie dit jaar met 5,4 
procent zal krimpen. De werkloosheid loopt door de recessie op tot 8 á 9 procent van 
de beroepsbevolking in 2011. 

� Het aantal faillissementen in Nederland zal dit jaar 75 procent hoger uitkomen dan 
vorig jaar. 

� De wereldeconomie gaat dit jaar nog harder achteruit dan eerder werd aangenomen. 
Vooral ontwikkelingslanden krijgen daardoor harde klappen. Dat zei de president van 
de Wereldbank Robert Zoellick. 

� De Nederlandse economie heeft de ergste krimp wellicht achter de rug, maar de 
recessie is nog lang niet voorbij. Dat stelt het economisch bureau van de Rabobank in 
het donderdag verschenen kwartaalbericht (Bron: NU.nl)  

 
Dit echte nieuws brengt ons terug in de realiteit en naar deze Perspectiefnota. Biedt het 
college een reëel perspectief? Het woord betekent letterlijk vergezicht. Hoe wenkend het 
perspectief is hangt af van de hoek van waar je kijkt, én hoe ver je bereid bent te kijken. Na 
het lezen van de Perspectiefnota van het college kunnen wij niets anders dan concluderen, 
dat het perspectief van het college niet het onze is. Dat betekent dat deze perspectiefnota 
als vertrekpunt voor de begroting 2010 onvoldoende is. 
 
Waar zitten de grootste verschillen? 

- het doorgeschoten optimisme over de lengte en de impact van de crisis; 
- investeren versus temporiseren; 
- de wijze van dekking van de tekorten 

 



Algemene Beschouwingen SP bij de Perspectiefnota 2009 

Als rode draad door de hele perspectiefnota loopt het doorgeschoten optimisme voor de 
langere termijn. De werkloosheidscijfers, het economisch herstel: het wordt allemaal erg 
rooskleurig ingeschat en gebaseerd op de meest gunstige scenario’s waarbij consequent 
wordt uitgegaan van de gedachte dat de crisis kortdurend zal zijn en herstel er snel komt. Wij 
vinden dat naïef. Wij hadden op zijn minst verwacht, dat  twee scenario’s - namelijk “Spoedig 
Herstel”en “Langdurige Crisis” - uitgewerkt zouden worden om zo beter handen en voeten te 
kunnen geven aan de onzekerheden in de gemeentelijke inkomsten en uitgaven. Wij vinden 
het onverantwoord, dat het college alleen maar van het meest optimistische scenario uit wil 
gaan. 
 
Op basis van de meicirculaire is namelijk helder dat met name de jaren 2012 en 2013 erg 
moeilijk zullen gaan worden en dat de gemeente zich dan geconfronteerd ziet met forse 
bezuinigingen op het gemeentefonds. Is het – dat wetende – verstandig om nu nieuwe 
langlopende verplichtingen aan te gaan die juist in die jaren ook zwaar zullen drukken op de 
gemeentelijke uitgaven? Wij vinden van niet! Het college houdt echter stug vast aan nieuwe 
investeringen in Hart van Zuid en Lange Wemen.  
 
Uit het imago-onderzoek - dat dinsdag ook nog in het Trefpunt werd gepresenteerd - werd 
duidelijk dat de Hengeloërs het meest trots zijn op het voorzieningenniveau in de stad, dat 
het leven hier zo prettig maakt. Het nu aangaan van langlopende verplichtingen voor grote 
projecten betekent, dat wanneer het scenario van de meicirculaire werkelijkheid wordt (en 
daar moeten we ook vanuit gaan) bezuinigen op het voorzieningenniveau aan de orde is. Wij 
stellen nu het handhaven en uitbreiden van het huidige voorzieningenniveau voor de mensen 
in de wijken en buurten als hoogste prioriteit! Concreet betekent dat we nu geen nieuwe 
langlopende verplichtingen aangaan en dus bv. de realisatieovereenkomst ten behoeve van 
Lange Wemen niet tekenen! In plaats van investeren, temporiseren!  
 
Voor de begroting van 2010 resteert er een tekort van € 1,8 miljoen. Het college probeert dat 
gat te dichten door een aantal dekkingsvoorstellen te presenteren. Die zijn echter boterzacht. 
Wat ons betreft zijn het geen echte dekkingsmiddelen. Wat er bv. gebeurt, is dat reeds 
geplande investeringen een jaartje zijn uitgesteld en dat te hoog begrote kapitaalslasten nu 
strakker worden begroot. Dat betekent dat gunstige rekeningresultaten de eerste jaren niet 
meer verwacht hoeven te worden. Alle lucht wordt eruit geperst. 
 
Het gat van € 1,8 miljoen kan wat ons betreft in de eerste plaats gedicht worden door Lange 
Wemen nu te stoppen. Wij hebben hiervoor een MOTIE. 
 
In de perspectiefnota worden twee belangrijke thema’s gepresenteerd met maatregelen 
tegen de crisis. 
 
Werkgelegenheid en welzijn 
In de reserve van het W-deel van de Wwb zit € 7 miljoen. Ruim € 3 miljoen wordt nu 
onttrokken voor een aantal maatregelen. Het gaat om geld dat primair bestemd is voor 
reïntegratie, behoud van werk en het investeren in mensen met een grote afstand tot de 
arbeidsmarkt. Waar het wringt is natuurlijkheid het feit, dat het hier gaat om eenmalig geld. 
Met name de uitgaven van € 1 miljoen voor de sociale ondernemingen zijn dan ….  
Belangrijkste zal zijn om mensen perspectief te bieden op duurzaam werk en doorstroom te 
bewerkstelligen van gesubsidieerd naar regulier werk .  
 
Behoud van werk zien wij vooral in het realiseren van verbeteringen in/aan woningen op het 
gebied van isolatie en energie.   
 
Ook regulier geld uit het W-deel Een bedrag van € 35.000,- om mensen uit de flexpool bij de 
wijkwelzijnvoorzieningen aan het werk te houden. De hogere werkloosheid, maar ook het 
wegvallen van de ondersteunende begeleiding maakt dat het beroep op de 
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wijkwelzijnsvoorzieningen zal stijgen. Alle reden dus om deze stichting goed te faciliteren. Er 
is € 350.000,- extra nodig en daarbij € 35.000,- om de huidige flexpoolers te behouden. Dat 
laatste moet volgens ons zeker gebeuren en past ook in het streven naar het voorkomen van 
werkloosheid.  
 
Met nadruk willen wij erop wijzen, dat wij verwachten dat de grootste instroom in bijstand en 
naar werkloosheid nog komt. Dan moeten we voldoende buffer achter de hand hebben om 
met name in te zetten op omscholing. Dát heeft een duurzaam effect. 
Omscholing/herscholing staat nu geheel niet bij de maatregelen.  
 
Maatregelen bouwen en wonen 
In de perspectiefnota staan geen oplossingen, noch een oplossingsrichting voor het in het 
slop zittende volkshuisvestingsbeleid. De praktijk is dat de wachtrij van zoekers naar een 
betaalbare koop- of huurwoning, met name de eengezinswoningen, verder oploopt; dit is niet 
een gevolg van de crisis want al twee jaar geleden was deze trend zichtbaar, maar de crisis 
verergerd het wel. 
De oorzaak ligt voor Hengelo in het massieve sloop en herstructureringsbeleid. Er mocht 
daarom een heroverweging van het sloopbeleid verwacht worden, waar de gemeente zegt 
de regie op de woningbouw te hebben verstevigd. Echter aan twee kanten wordt niets 
gedaan om de woningnood te lenigen.  
1. er wordt met volle kracht doorgezet op het sloopbeleid. En in een notitie van 6 mei (Peter 
Pinkhaar) blijkt dat alle woningen in Veldwijk Noord worden gesloopt. Dit naast de honderden 
betaalbare huurwoningen die in de afgelopen jaren al gesloopt zijn.( bijvoorbeeld in de 
Sterrrenbuurt; Elisabethstraat, Klein Driene); 
2.  Er wordt ingezet op grondgebonden woningen, maar vooral op middeldure en dure koop; 
en niet op betaalbare koop en huurwoningen.  
Onze fractie zou toch veel meer regie verwachten op de inzet van grootschalige renovatie en 
isolatie van woningen in alle buurten en daar afspraken over maken met de corporaties: Dat 
levert sneller werkgelegenheid dan bouwplannen maken die niet worden uitgevoerd. En het 
levert aanzienlijke besparing van de energielasten voor de huurders op. Bovendien voorkomt 
het dat “andere woonwijken  dreigen af te glijden” (pag 9 perspectiefnota) 
 
Grondexploitaties 
Vorig jaar onthielden wij onze goedkeuring aan de herziening van de grondexploitaties 
omdat die een volstrekt irreële weergave waren van de realiteit. Immers in juni 2008 – dis 
ruim voor de kredietcrisis – was ons al duidelijk dat de grondverkopen ernstig stagneerden 
en de geprognosticeerde cijfers geen werkelijkheid werden. En dat was geen incident maar 
al vanaf 2004 een trend. De herzieningen van de grondexploitaties zijn inmiddels meer 
realistisch dan de afgelopen jaren. Maar ook hier vinden wij dat het college zijn ogen sluit 
voor de werkelijkheid. Wethouder ter Ellen heeft uitgesloten dat de prijzen gaan dalen. Maar 
dat is WEL realiteit. Ook dat vinden wij naïef. De mogelijkheid van een prijsdaling moet wel 
als een reëel risico worden benoemd en heeft ook grote impact op de herziening van de 
grondexploitaties. Dit is de belangrijkste reden dat wij niet met de herziening van de 
grondexploitaties akkoord gaan. 
 
De positie van het grondbedrijf is niet rooskleurig. De gemeente neemt hier een private 
positie in en heeft er belang bij de grond zo goed mogelijk en snel mogelijk te verkopen. Het 
voeren van een meer markconform huurbeleid, dus het nastreven van huurverhogingen, ziet 
het college als oplossing voor de stagnerende verkoop van grond. De publieke en private 
belangen van de gemeente zijn hier in tegenspraak met elkaar. De publieke belangen 
moeten dan o.i. prevaleren. Ook als dat als consequentie heeft dat ook mensen met een 
hoog inkomen in goedkope woningen wonen. Dat is ook weer in het belang van de 
differentiatie in de wijken en dus in het algemeen belang. 
 
Tarieven 
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Het uitgangspunt voor tarieven is voor ons kostendekkendheid. Ten aanzien van het tarief 
voor de afvalstoffen is dat niet het geval. De reserve voor de afvalstoffen is hoog, omdat dat 
een stuwmeer is van te hoge opbrengsten uit de afgelopen jaren. Dat geld moet terug naar 
de burger. Daarnaast wordt € 500.000,- per jaar uit het afvalstoffenfonds toegevoegd aan de 
algemene middelen. De afvalstoffenheffing is consequent te hoog vastgesteld en wordt 
misbruikt als een verkapt belastingmiddel. Daar zijn wij het pertinent mee oneens. 
  
Daar komt bij dat in het stuk “Herziening aandeelhouderschap Twence” onomwonden staat, 
dat om de € 80 miljoen dividend uit Twence t.b.v. de Agenda van Twente te kunnen 
garanderen de “tarieven voor de 14 Twentse gemeenten hoger zullen zijn dan het hoogste in 
de markt”. Uitgangspunt voor de Agenda van Twente zou moeten zijn: het reële dividend dat 
met een marktconform tarief uit het bedrijf gehaald kan worden en daar de ambities op 
afstemmen. Nu gebeurt het omgekeerde en wordt de last voor een te ambitieuze Agenda 
van Twente via de afvalstoffenheffing rechtstreeks bij de burger gelegd! Het voorstel is om 
als aandeelhouder de tarieven hoger vast te stellen, zodat dit als realistisch tarief kan 
worden doorberekend. Zo is er dan ook geen strijd met Gemeentewet die verbiedt dat 
tarieven meer dan marktconform zijn!  Wij wijzen deze constructie zeer af en pleiten voor een 
heldere belastingen- en tariefstructuur. 
  
Wij zijn niet per definitie tegen OZB verhoging. Dat is een belastingmiddel, dat als algemeen 
dekkingsmiddel kan dienen. Uitgangspunt voor de tarieven is kostendekkendheid.  
 
Tenslotte 
Het credo voor de komende tijd is ons inziens: mate. Dat betekent, dat iedereen daarin zijn 
verantwoordelijkheid moet nemen. De afgelopen tijd is er veel te doen geweest over scheve 
beloningsverhoudingen aan de top. Of het nu bij de omroepen, de energiebedrijven of in de 
zorg is. Over de gehele linie wordt duidelijk dat zaken behoorlijk scheefgegroeid zijn. Mensen 
ergeren zich groen en geel aan de absurde salarissen en bonussen voor de top, terwijl de 
gemiddelde werknemer te maken krijgt met loonmatiging en ontslag. 
 
Wij vinden dat iedereen nu zijn verantwoordelijkheid moet tonen en willen middels een motie 
daar ook een aanzet toe geven. 
 
  


